
 

 Consell de barri Extraordinari del Raval 
 
 

Data: 28.10.2022 

Lloc:  Seu del Districte de Ciutat Vella 

Hora:  18:30h 

Assistents: 

Presidenta:  

Jordi Rabassa 

Consellers: 

Natàlia Martínez (Bcn-comú); Santi Ibarra (Bcn-comú); M José Arteaga (PSC); Maria Chacón (Junts); 
Jordi Callejo (ERC); Júlia Barea (ciutadans), Aïda San José (BComú) 

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  

Gerent del Districte Ciutat Vella (1); Direcció DSPiT (1); Coordinació DSPiT (1) Direcció de serveis de 
planejament (1); Tècnics de Barri del Raval (2); Agent Mossos ORC (1); Guardia Urbana (2);  Total: 9 

Assistents representants d’entitats: 

AVV Raval; Mare de Déu Betlem, Grup P.P.P. Foch i Torres, Xarxa Veïnal Raval, CAP Raval Nord, Forn 
de Teatre Pa`Tothom, Plataforma No Ampliació MACBA, XUR, AVV Casc Antic, Eix Comercial, 
Col.lectiu Catàrsia..  

Veïnat a títol individual: 

12  

Ordre del dia: 

1. Ampliació del MACBA a la Pl. dels Àngels. 

 
1 Tema a tractar:  Ampliació del MACBA a la Pl. dels Àngels 

0.- Benvinguda 
1.- Modificació Pla General Metropolità per a l’ordenació de l’ampliació del Museu d’Art 
Contemporani de Barcelona (MACBA) al Raval. 
2.- Pla Especial Integral i de Millora Urbana per a l’ampliació del Museu d’Art Contemporani de 
Barcelona (MACBA) al barri del Raval de Barcelona. 
3.- Torn de paraules. 
 
Jordi Rabassa: 
0.- Dóna la benvinguda al Consell de Barri Extraordinari sol·licitat a la Comissió de Seguiment per veïns 
i veïnes on es tractarà un únic tema que és l’ampliació del MACBA 
 
1.- S’exposa les modificacions urbanístiques resultat d’un Pla Director del MACBA aprovat i que 
requereix aquesta ampliació. 
Calendari de la modificació al Consell General del MACBA del 20 de novembre de 2019 on es decideix 
que el MACBA no s’amplia a la Capella de la Misericòrdia (on anirà el CAP del Raval Nord 

Acta de: 



 

properament), donant lloc a un punt de partida d’una modificació urbanística i aprovació inicial al 
18/02/2020 a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat (Ajuntament de Barcelona) 
aprovat per la majoria de partits polítics a excepció del PP que s’absté. 
Aprovació provisional: 23/12/2020 amb el Plenari del Districte (Ajuntament de Barcelona) 
Aprovació definitiva: 04/10/2021 al Plenari de l’Ajuntament de Barcelona amb unanimitat de tots els 
partits polítics a favor de l’ampliació del MACBA. 
 
Amb la modificació i ampliació del MACBA, s’adequa el plantejament urbanístic als requeriments 
funcionals del MACBA i qualificar l’equipament d´ús cultural i/o docent del sòl i en paral·lel, compensar 
el sòl que hi eren destinats a zona verda a traslladar-los a un altre lloc, donant lloc al mateix sòl destinat 
de zona vial a zona verda, és dir, mateix espai però distribuït de forma diferent.  
 
Existeix un concurs d’arquitectura per la proposta arquitectònica de l’ampliació i les seves propostes en 
relació a com han de ser aquesta ampliació, jurat format per l’administració (representants de 
l’Ajuntament de Barcelona, la Generalitat, el Ministeri de Cultura i la Fundació MACBA, així com per 
representants del museu i per membres del Col·legi d’Arquitectes de Catalunya)  
 

2.- Modificacions del Pla Especial Integral i de Millora Urbana, en base al concurs d’arquitectura. 
 
Aprovació inicial el 27/07/2022 en Comissió de Govern (Ajuntament de Barcelona), el 20/10/2022 al 
Consell Plenari (Districte de Ciutat Vella); en el Plenari del Districte s’informa, no s’aprova ja que la 
modificació ja està aprovada on existeix un període d’al·legacions fins el 07/11/2022 inclòs i 
posteriorment el Plenari de Casa Gran amb l’aprovació definitiva. 
 
L’objectiu del Pla Especial Integral i de Millora Urbana d’aquesta modificació serà adequar el 
plantejament urbanístic al projecte definitiu a l’ampliació del MACBA com intercanvi entre sols, establir 
paràmetres d’ordenació, definir el tipus d’ordenació, fixar el sostre màxim d’ampliació i acotar els espais 
de transició amb l’edifici del Convent dels Àngels.  
 
A la maqueta de la proposta de l’equip guanyador de l’ampliació del MACBA, desapareix el cub (lavabo) 
i la zona de l’aparcament de bicicletes (bicing) i és guanya una terrassa oberta a la ciutadania amb una 
portalada de vidre on és podrà visualitzar l’interior del mateix. 
 
3.- Torn de paraules: 

El regidor obre un torn de paraules entre els participants: 

Exposició demanda o pregunta Resposta Regidor 

Antonia Raya (infermera del CAP Raval Nord) 
Considera que com Ajuntament, caldria tenir present els 
condicionants medio-ambientals i la repercussió a la salut 
dels veïns i veïnes per la falta de zones verdes actualment. 
Emfatitza que el barri del Raval és un dels barris que menys 
metres de sòl públic hi ha i considera una aberració treure 
espai públic i destinar-ho per l’ampliació del MACBA. 
Considera que és necessita destinar més zones verdes com 
arbres per tal de disposar de llocs per impactar de manera 
positiva a la població. 
El CAP de Raval Nord estarà a prop de la Pl. dels Àngels, 
espai que no està destinat actualment pel veïnat. Troba a 
faltar una intervenció comunitària dels/pels veïns. 

 
En aquest moments, tenim una modificació urbanística que 
està aprovada pel màxim Òrgan que és la Generalitat de 
Catalunya, per tant, ha passat per tots els filtres i ha estat 
aprovada i votada a favor per tots els partits polítics que estan 
al Plenari Municipal.  
 
 
Aquesta modificació urbanística ha donat lloc a resoldre la 
nova ubicació del CAP Raval Nord; poder traslladar el CAP a 
la Misericòrdia, i per poder fer poder fer aquest trasllat hem 
tingut que realitzat aquest plantejament urbanístic, amb el 
consent de tots els partits polítics. 
 
Les gestions prèvies al trasllat del nou CAP de Raval Nord, 
s’han dut a terme, per tant, en aquests moments, 
l’Ajuntament de Barcelona resta a l’espera que CatSalut 
realitzi aquest trasllat del CAP a la Misericòrdia.  

Martín, veí 
Fa menció que la Pl. dels Àngels mai ha estat dels veïns, és 
del MACBA, dels Skaters i actualment de les terrasses dels 
bars i restaurants.  
 



 

Núria, membre de la comissió de soroll de la xarxa veïnal del 
Raval, de la xarxa veïnal contra el soroll, de la Plataforma 
contra ampliació del MACBA i comunitat de veïns Ferlandina, 
23 
Demana aturar l’ampliació del MACBA, demana que els veïns 
i veïnes necessiten espais verds que convidin al silenci.  
Sol·licito que les actuacions urbanístiques tinguin en compte 
els drets dels veïns que encara viuen a la Pl. dels Àngels.  
 

 
 
El MACBA és un equipament públic que gestiona una 
col·lecció en part privada, on hi ha tres administracions 
implicades: Ministerio de Cultura, Generalitat de Catalunya i 
Ajuntament de Barcelona, tres administracions implicades a 
l’ampliació del MACBA i posteriorment certificat a nivell 
urbanístic. 
 
 
Actualment hi ha un contenciós administratiu d’alguns veïns i 
veïnes contra l’Ajuntament de Barcelona en relació a la 
modificació urbanística, acceptat a tràmit i per tant, 
judicialitzat, motiu pel qual l’Ajuntament de Barcelona no es 
pot posicionar judicialment al costat dels veïns degut al 
procés judicial obert, per tant, haurà un jutge qui determini en 
relació a la modificació urbanística. 

 

 

Dins del Pla de Barris, es va informar la modificació de la Pl. 
dels Àngels i es va fer menció dins del Consells de Barris 
quin seria l’àmbit de la intervenció, es va fer una sessió de 
contrast per tirar endavant el projecte en la licitació en relació 
a la Pl. dels Àngels 

 

En relació a l’ampliació del MACBA es va realitzar una sessió 
per parlar dels usos comunitaris i dinamitzar la planta baixa i 
la terrassa que es poden consultar al MACBA. 

 
En relació de l’ampliació del MACBA i els usos comunitaris i 
zona verda, caldrà tenir present que hi ha un pàrquing a la 
part de sota de la Pl. dels Àngels i no és viable l’arbrat, caldrà 
modificar la plaça i es podrà crear zona verda el màxim 
possible, usos comunitaris tant a la part de la terrassa com a 
la part de la planta baixa i la part posterior del MACBA 
 
 
Es retiraran els actuals banys públics però dins de la nova 
modificació del MACBA es crearan nous banys públics. 
A la Pl. dels Àngels hi ha voluntat que hi hagi banys públics, 
no perdrà banys públics. 
 
 
Dins del MACBA, a l’espai tancat, caldrà veure quin és la 
gestió que es farà i es podrà sol·licitar un espai d’intercanvi 
amb la direcció del mateix per veure quin serà l’ús dels 
espais, quina serà gestió. 
 
Les consultes en relació a la memòria, pressuposts i resta, 
estarà a la vostra disposició però caldrà adreçar-se al 
MACBA, ja que és un ens públic. 
 
En relació a les obres del nou CAP de Raval Nord i 
l’ampliació del MACBA, l’Ajuntament de Barcelona com els 
veïns i veïnes vol que s’iniciï abans les del CAP però cap de 
les dues depèn de l’Ajuntament de Barcelona. 
 
El projecte del PGM és una modificació aprovada i en un 
contenció administratiu, acceptada en un jutjat i hi ha un 

M. Lluïsa, veïna. 
Fa menció de la falta d’espais verds pels veïns; pels infants i 
per la gent gran. 
 

Miquel Prats, ( (veí Joaquim Costa), membre de la Xarxa 
Veïnal del Raval i membre de xarxa veïnal contra el soroll. 
Fa petició d’una consulta veïnal que són els afectats i els que 
viuen al barri. 
 
 

Francisco Roldán (Xarxa Veïnal del Raval) 
Indica que aquesta ampliació és oposada a les necessitats 
dels veïns, aquesta aposta de l’ampliació no està pensada 
pels veïns del barri. 
 

Carmen (Xarxa veïnal del Raval) 
Considera que el MACBA està fet pels turistes i no per la 
població que viu al Raval, que la població està emmalaltint de 
situacions estressants. 
 

Montse Forcadas (Teatre Pa’ Tothom) 
S’ha sumat a la Plataforma de No a l’ampliació del MACBA 
Fa menció als components del Patronat del MACBA i els seus 
càrrecs en paral·lel a la Fundació, càrrecs que considera que 
són contraposats als beneficis dels veïns. 

Cèsar Algora (veí de la Rambla) i Associació de veïns de 
Casc Antic i de la Xarxa veïnal del Raval 
S’oposa a l’ampliació del MACBA ja que el barri te la densitat 
demogràfica més alta de Barcelona, no disposa de zones 
verdes ni llocs per la infància ni la gent gran.  
Es suprimeix els sanitaris públics, on les persones sense 
sostre no tindran lloc on anar-hi a fer les seves necessitats 
fisiològiques. 
Segons indica, la zona verda que s’exposa al projecte, serà 
una zona tancarà que no podran accedir els veïns, nomes els 
visitants del MACBA. 
 

Antonio, veí  
Indica que ha nascut al barri i ha pogut veure com espais 
públics han estat venuts. 
Fa petició que les administracions tinguin recursos per la gent 
més necessitada com les persones sense sostre i no facilitar 
espais del barri a ens privats.  

Carmela Torró, xarxa veïnal Raval 
Considera que el procés que establert amb l’ampliació del 
MACBA ha estat sense el consens ni escoltar la paraula dels 
veïns.  
Dir que la Fundació del MACBA es va cedir un espai (Capella 
de la Misericòrdia) que va estar cinc anys sense ocupar i per 
tant, es va realitzar un incompliment. 
Amb aquesta ampliació els veïns perdem espai verd. 
 

Ernesto, veí. 
Argumenta de la falta d’espais oberts i verds per la població. 



 

Mar Espot. 
Fa menció a l’aportació prèvia dels canals establerts al 
Consell de Barri i l’especulació de la Pl. dels Àngels deixant 
una catifa de pedra dura sense mobiliari urbà ni espai verd 
pels veïns i donar recolzament econòmic al Sonar i al 
MACBA. 
La informació de la validació en la participació ciutadana en la 
decisió en cedir la Pl. dels Àngels a un Patronat privat amb 
participació de l’Administració Pública en la  plaça més 
emblemàtica del Raval. 
Considera que caldria definir urbanísticament amb detalls 
tècnics on es té previst i com reposar els metres quadrats 
sostrets en la usurpació d’aquest espai públic. 
Demana la reparació a l’Ajuntament de Barcelona que com a 
gestor públic i polític, es personi en causa judicial en defensa 
dels espais públics i concretament es espais públics del 
Raval. 
Sol·licita mantenir la Pl. dels Àngels com espai públic en la 
seva totalitat sense cap cessió acord amb polítiques 
especulatives de dretes. Endegar immediatament abans 
d’acabar la legislatura un procés participatiu amb els veïns 
del Raval per no validar la cessió de terreny a la Pl. dels 
Àngels al MACBA. 
Fa petició per la propera reunió: memòria, estatuts, 
pressupostos, partides pressupostàries, informe econòmic del 
MACBA. 
Demano poder instal·lar una placa de la Pl. dels Àngels a la 
Pl. caramelles, al petit paratge existent per tal que els veïns 
estiguin interconnectats.   
 

període d’al·legacions que és d’un mes a partir de la 
publicació 

 

Totes les al·legacions seran revisades i es donarà resposta, 
si es vol incloure elements urbanístics a les al·legacions, 
també podran ser recollides i estudiades.  

 

Mercè, veïna. 
Es destina una gran partida pressupostària per l’ampliació del 
MACBA quan és necessari i urgent, el nou CAP del Raval 
Nord. És més prioritari l’ampliació del MACBA que la 
construcció del mou CAP? 

Núria, veïna. 
Fa demanda d’aturar el procés d’ampliació del MACBA i 
realitzar un procés participatiu. 

Pol Martí, arquitecte i associació Skate de Barcelona. 
Realitza una reflexió cap a les polítiques actuals, ja que es va 
desallotjar a veïns del Raval per fer aquest espai públic i ara 
és vol ampliar el MACBA traient part d’aquest espai públic, 
oferint aquest espai cap a turistes i no als veïns. 

Santi Aranya, veí.  
El 22 de setembre es va fer una roda de premsa a la Pl. dels 
Àngels (entitats i veïns del Raval) amb l’objectiu d’aturar 
l’ampliació del MACBA i sol·licitar el Consell de Barri 
Extraordinari d’avui, degut a que no s’ha pogut aturar, s’ha 
creat la Plataforma NO a l’ampliació del MACBA. 
El 27 de novembre es realitzarà un referèndum davant del 
MACBA vinculant pels veïns del Raval. 

Veïna. 
Realitza una reflexió en relació a la gent gran del barri del 
Raval, poder ampliar aquesta partida pressupostaria a la 
població amb limitacions de mobilitat i el trasllat del CAP 
Raval Nord 

 
 
 
 

Es tanca el consell de barri a les 19h50 


